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Մայիսի 10-ին տեղի ունեցավ ՀհՍՀ գի-
տույթյռւնների ակադեմիայի տարեկան ընղ-
հանուր ժողովը, Ներկաները հոտնկայս մեկ 
րոպե լռությամբ հարդեցին 1915 թ. եղեռնի և 
Առլմդայիթի, 1988 թ. ավերիչ երկրաշարժի ե 
Բաքվի ղոհերի, Արց ախի աղատ ազգային 
ինքնորոշման և մայր Հայաստանի հետ վե-
րամիավորման համար պայքարում զոհված-
ների հիշատակըւ Բացելով ժողովլւ, ՀԽՍՀ ԳԱ 
պրեզիդենտ, ակադեմիկոս 4 - Համրւա-ձումյսւ&Տ 
ասաց, որ հանրապետության գիտությունների 
ակադեմիայի ամբողշ կոլեկտիվը շերմորեն ե 
հետևողականորեն պաշտպանում է Արցախի 
հիմնահարցում հայ ժողովրդի կամքը։ Ար-
ցախի դժվարություններին ու կարիքներին 
պետք է առանձնակի ուշադրություն նվիրի 
Հայաստանի գիտական հասար ակտյնութ յունը, 
այնտեղ պետք է ստեղծվի սեփական դիտա-
կան կենտրոն, որի կազմակերպմանը г; Լ աո / 
մասնակցի ակադեմիանւ 

Չնայած վերշին ժամանակներս մեղ վի-
ճակված բոլոր դժվարություններին, շարունա-
կեց պրեզիդենտը, հարկավոր է լուծել հան-
րապետության առշև ծառացած հիմնահարցերն 
ու խնդիրները։ Ակադեմիական գիտության մեշ 
կարևոր դեր ունեն հիմնարար հետազոտու-
թյունները։ Եվ այստեղ մի շարք նվաճումներ 
կան այնպիսի բնագավառներում, ինչպիսիք են 
աստղաֆիզիկան և մաթեմատիկան։ Ընդսմին, 
հաշվողական տեխնիկան ավելի ու ավելի ին-
տենսիվ ու լայնորեն է օգտագործվում դի-
տական տվյալները մշակելիսլ Կարևոր հետա-
զոտություններ են անցկացվել մեխանիկայի, 
ֆիզիկայի կիրառական հիմնահարցերի, ռա-
դիոֆիզիկայի և էլեկտրոնիկայի ինստիտուտ-
ներում և այլուր։ Հետաքրքրական արդյունք-
ներ են ստացվել հեղուկ բյուրեղների վերա֊ 
բերյալ։ 

Վ. Համբարձում յանն ընդգծեց նաև, որ 
Երկրաբանական գիտությունների ինստիտու-
տը պետք է վերակողմնորոշվի դեպի ր՚յն հե-
տազոտությունների ուժեղացումը, որոնք կապ-
ված են մեր г ե պիոն ի առանձնակի սեյսմի-
կության հետ, զարգացնի երկրաշարժ երի կան-
խատեսման աշխատանքներըւ Այս կապակցու-
թյամբ նշեց, որ գիտնականները առաշարկևլ 
են սեյսմադիտարկռւմների ամբողշ համ ակար֊ 
դի վերազինման նախագիծ, բայց դրա իրա-

կանացման և աշխատանքների ֆինանսավոր-
ման հարցը առայժմ լուծված չէ կառավարու-
թյան մակարդակով։ Ծանուցման ծառայու-
թյան ստեղծման համար միշոցներ չեն հատ֊ 
կացվել։ Չնայած այսօր Պատմության, Գրա-
կանության ե մ յուս ինստիտուտներում անց֊ 
կացվող հե տա դ ո տ ութ յուննե րի ամբողշ Հրա֊ 
տտպությանը, Հասարակական գիտություննե-
րում և գաղափարախոսության մեշ շատ դան-
դաղ է տեղի ունենում ազատագրումը դոգմա-
տիկ մտածողության ճնշումից, ասաց պրեզի-
դենտը։ Քիլ ուշադրություն է դարձվում երի-
տասարդ կադրերի պատրաստմանը։ Այսօր ա֊ 
ոանձնաՀատուկ ուշադրություն պետք է դարձ-
վի նաև բուհերին, ոչ միայն գիտական երի-
տասարդության դաստիարակմանն ու պատ-
րաստմանը, այլև նրա ակտիվ քաղաքացիա-
կան ղիրքորոշմ ան ձևավորմանը։ Շատ կարևոր 
է նաև վերակառուցել մոտեցումը դիտական 
հետազոտությունների նկատմամբ. րրանք 
պետք է կողմն որոշվեն դեպի Համաշխարհա-
յին նվաճումները, որի Համար էլ գիտափոր-
ձերի Հանդերձավորում ր պետը է աւ՛ելի բարձր 
որակներ ունենաt Այս և մ յուս տեսակետներից 
Հարկավոր է սերտ Համագ ործակ ո ություն 
Սփյուռքի Հետ։ Վերշում Վ. Համ բարձում յանն 
ասաց, որ սփյուռքահայ г ի տնականների Հետ 
կապերի ընդլայնումը կնպաստի ինչպես գի-
տափորձառական բազայի բարելավմանը, այն-
պես էլ գիտական հետա ղոտությունների մա-
կարդակի բարձր ացմ անը։ 

ՀհՍՀ գիտությունների ակաղԼմիայի 
1989 թա գիտական և գի տա կա ղմ ակեր պա կան 
գործունեության հիմնական արդյունքների մա-
սին զեկուցում ով Հանդես եկաւք ՀհՍՀ ԳԱ 
ակադեմիկոս-քարտուղար, ՀհՍՀ ԳԱ իսկական 
անդամ Դ. Սեւյոսկյանը: Հաշվետու տարում, 
ասաց նա, տեղի է ունեցել երկու բնդՀանուր 
ժողով, որոնցից մեկը նվիրված էր ակադեմիա-
յի առաջնահերթ խնդիրներին, մյուսը՝ նրա 
նոր անդամների ընտրությանրt Վերշին и,} 
սակայն, Հնարավորություն չտվեց երիտասար-
դացնելու ակադեմիայի կազմը. ներկայումս 
ակադեմիկոսների միշին տարիքը կազմում է 
71,1, իսկ թղթակից անդամներինը 62,5։ ԳԱ 
նախագաՀության և բյուրոյի նիստերում քըն-
նարկվել է ավելի քան 200 Հարց, ընդ որում, 
գլխավոր ուշադրությունը կենտրոնացվել է 3 
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тпш շնայի ն Հարցադրումների վրա՝ սեյս֊ 

.մօԼոգիա, Էկոլոգիա և Հասարակագիտության 

ժամանակակից խնդիրներւ քննարկվել և ըն-

դունվել են Հանրապետության տարածքի սեյս-

՛միկ միկրոշրշանացմ ան ժամանակավոր քար֊ 

.աե գները Ւ Լենինականի, Կիրովականի և Սպի-

տակի վերսվ/աոուցման ու Հետագա զարգաց-

ման տարածքի ընտրության Հարցը, ճշտվել 

Է երևանի սեյսմիկ միկրոշրշանացմ ան քար-

•էոեգը։ Որոշում Է ընդունվել Սպիտակի երկրա-

շարժի ատլասի ստեղծման մասին։ Մեծ շան֊ 

քեր են գործադրվել ԳԱ Հիմնարկների վերա֊ 

կանգնման\ , աշխատանքների կազմակերպման 

ուղղությամբ։ Սկսված Է Երկրաֆի ղիկայի և 

ինժեներային սեյսմոլոգիայի ինստիտուտի շի-

նա բարությունր։ Ակագեմիկոս-քարտուղարը 

միաժամանակ նշեցլ, որ չափազանց հետ են 

մնում երկրաշարժի կանխագուշակմանն առընչ-

վող հետազոտությունները. չկա որոշակի 

սկզբունք կառուցվող ու գոյություն ունեցող 

շենքերի, կառոյց։/ւվծքների և սեյսմակայու-

՛նության վերաբերյալ։ Մշակված չեն ուժեղ 

երկրաշարժից բնակչությանը պաշտպանելու 

միշոցառումներ։ Խնդիր գրվեց հանրապետու-

թյան Մինիստրների խորհրդին կից կազմա-

կերպել մշտական գործող կառավարական 

հանձնաժողով, որը զբաղվի երկրաշարժերին 

վերաբերող բոլոր տեսակի հարցերով։ Հանձ-

նաժողովին կից պետք Է գործի գիտական 

խորհուրդ, որպիսին կարող Է լինել ակադե-

մի այի համակարգում ստեղծված սեյսմոլո-

գիայի և սեյսմակայուն շինարարության պրոբ-

լեմային խորհուրդըt 

Անդրադառնալով Էկոլոգիայի ՀիմնաՀար-

ցերին, զեկուցողը նշեց, որ ակադեմիայի նա-

խագաՀության և բնության պաՀպանության 

պետական կոմիտեի Համատեղ որոշմամբ Երկ-

րաբանական գիտությունների ինստիտուտին 

կից ստեղծվել Է նեոսֆերային և Էկոլոգիական 

ուսումնասիրությունների կենտրոն։ ՀԽՍՀ պետ-

պլանին Է հանձնված շրշա կա մ իշավայրի 

պաՀպանության ծրագիր, մշակվել և դիրեկ-

տիվ մարմիններին են ներկայացվել ռեսուրս-

ների խնայողության և Էներգիայի ոչ ավան-

դական աղբյուրների օգտագործման առաջարկ ֊ 

ներ։ Կենտրոնի առշև խնդիր Է դրվել կոորդի-

նացնել Էկոլոգիայի շրշանակներում իրակա-

նացվող գիտահետազոտական աշխատանքը։ 

Ակադեմիայի նախագահության գործունեու-

թյան մեՀ տեղ են գտել նաև թերություններ, 

բացթողումներ, շարունակեց Դ. Սեդրակյանը։ 

Ձգձգվում Է ԳԱ Լենինականի գիտական կենտ֊ 

քոնի ստեղծումը, չի վերանայված գիտական 

խորհուրդների ցանցը, թուլացել Է հսկողու-

թյունը ընդունած որոշումների կատարման 

՛նկատմամբ: Մտահոգության տեղիք Է տալիս 

ներդրվող գյուտերի թվի նվագումը։ Արտա-

քին տնտեսական կապերի ծավալման առու-

մով գյուտերի գերը ակադեմիայի համար 

նշանակալից Էւ Դրանք կարող են լավ հիմք 

հանդիսանալ արտասահմանյան ֆիրմաների 

հետ համատեղ ձեռնարկություններ ստեղծելու 

գործում։ Այգ Հնարավորություններից օգտը-

վելու նպատակով անՀբաժեշտ Է, որ ինստի-

տուտներում լուր շ աշխատանք տարվի արժե-

քավոր գյուտերը արտասահմանում արտո-

նագրելու ուղղությամբ։ 

Կիրառական աշխատանքների ցածր տո-

կոսի և ներդրման գործի վատ կազմակերպ-

ման պատճառ են գերատեսչական անՀազթա-

Հաբելի պատնեշները։ Չկան արտադրական 

ձեռնարկությունների վյրա ազդեցության ռեալ 

ուղիներ։ նույնիսկ այն դեպքերում, երբ ներ-

դրման Համար մեծ շանքեր չեն պաՀանշվում, 

գործը առաշ Է ընթանում անասելի դժվարու-

թյուններով։ Հանրապետական մինիստրություն-

ների և գերատեսչությունների անպատասխա-

նատվության ցայտուն օրինակ Է ցեմենտի 

գործարանների փոշու վերամշակման ու դրա-

նից շինարարական աղյուսների պատրաստման 

առաշարկի ներդրման պատմությունը։ Այգ 

առաշարկությունը բազմիցս ներկայացվել Է 

Հանրապետո՛ւթյան պետպլան, քննարկվել Է 

Մինիստրների խորՀրդում։ Սակայն երկար տա-

րիների խոսակցություններն ավարտվեցին 

նրանով, որ հիշյալ աշխատանքը ներդրվեց 

հանրապետությունից դուրս1 Նովոռոսիյսկի 

ցեմենտի գործարանում։ 

Անդրադառնալով գիտության բնագավա-

ռում վերակառուցման կարևորությանը, զե-

կուցողն ասաց, որ գիտության բաժանումը 

ակադեմիականի, ճյուղայինի և բուհականի, 

ըստ վարձատրության կատեգորիաների և 

այլն, գիտության կազմակերպման շատ այլ 

Հնացած սկզբունքներ կաշկանդում են նրա 

զարգացումը։ Ինչպես Հայտնի Է, Հայաստանի 

գիտությունների ակադեմիան պատկանում Է 

Միովք յան առավել ուժեղ գիտական կենտ-

րոնների թվյին, չնայած դրան, նա Էլ մյուս 

Հանրապետությունների ակադեմիաների պես 

ֆինանսներ Է մուրում ԽՍՀՄ գիտությունների 

ակադեմիայից՝ իր նյութական խղճուկ գոյու-

թյունը պաՀպանելոլ Համար։ Սա խոսում Է 

ինչպես ԽՍՀՄ-ում, այնպես Էլ միութենական 

Հանրապետություններում գիտությունը նորովի 

կազմակերպելու անՀրաժեշտության մասին։ 

Կարծում ենք, որ դրան կնպաստի ԽՍՀՄ ԳԱ 

վերածումը ՌԽՖՍՀ ակադեմիայի, որով իսկ 

իրական Հավասարություն կստեղծվի Հանրա-

պետական ակադեմիաների միշև։ 

Տարեկան ընդՀանուր ժողովում զեկուց-

ման շուրշ ծավալված քննարկմանը մասնակ-
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ցեցին Հայկական ԽՍՀ ԳԱ թղթակից անդամ-
ներ Կ. Ղ ա ր ա ց յ ո զ յ ա ն ր , Р. ԿարապԼսւյանր, 
Գ. SLr-UtnLi|tuittjUjfi|i, ՀԽՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս 
Ա. ԳաբւփԼլյանր,, Երկրաֆիղիկայի և ինժենե-
րային սեյսմոլոգիայի ինստիտուտի դիրեկտոր 
Ս. Հովհաննիսյանը: Նշվեց, որ ելնելով արդի 
պայմաններից, երկրռւմ ընթացող դեմոկրա-
տական գործընթացներից, պետք է գիտության 
մեշ իրականացնել որոշակի ապակենտրոնա-
ցում։ Այժմ հարկավոր չէ շարունակել կենտ-
րոնից կախյալ վիճակում գտնվել այնպիսի 
հարցերում, որպիսիք տնօրինում են, ասենք, 
Համամիութենական ատեստացիոն հանձնաժո-
ղովը կամ երկրի Դեղաբանական կոմիտեն։ 
Դրանց նման հիմնարկներ կարելի է ունենալ 
հենց Հայաստանում։ Նույնը վերաբերում է 
գիտության ֆինանսավորմանըI Տնտհաշվարկի 
և ինքնաֆինանսավորման պայմաններում ճիշտ 
կլիներ այդ խնդիրը լուծել հանրապետությու-
նում՝ կառավարական մակարդակով։ 

Լայն, շահագրգիռ խոսակցություն ծա 
վալվեց բնական աղետի հետ կապված պրոբ-
լեմների շուրշ։ Ամենից առա շ անհանգստու-
թյուն է պատճառում հանրապետությունում 
սեյսմիկ ցանցի ստեղծման գործում հանդես 
բերվող աններելի դանդաղկոտությունը։ Իսկ 
առանց այդ ցանցի հնարավոր չէ բարձր մա-
կարդակով աշխատանքներ իրականացնել երկ֊ 
րաշարժերի կանխագուշակման և սեյսմակա-
յուն շինարարության ապահովման համար։ 
Հարկ է լայն ուշադրություն դարձնել նաև ա֊ 
դետի գոտուց դուրս գտնվող, մասնավորապես 
Երևանի շենքերի վիճակի բարելավմանը/ Այ գ ֊ 
պիսի աշխատանք կատարելու համար օգնու-
թյուն են ցո՛՛յց տալիս արտասահմանի մեր 
հայրենակիցները։ Խնդիրն այն է, որ ճիշտ 
գործադրվեն նրանց շանքերը, հատկացրած մի-
ջոցները, սարքավորումները։ Մ յուս կարևոր 
հարցըյ որը նույնպես հատուկ ուշադրություն 

է պահանջում, բնակչության նախապատրաս֊ 
տումն է երկրաշարժերն։ Այդ գործը բարձր 
հիմքերի վրա է դրված արտասահմանյան մի 
շարք եր կրներում, հատկապես ԱՄՆ-ում, ճա֊ 
պոնիայում և այլուր։ Պետք է ընդօրինակել 
նրանց փորձը և միաժամանակ ստեղծել սե֊ 
փականը։ Այժմ այդպիսի աշխատանք ' է ձեռ֊ 
նարկվում Հա յաստանի գիտությունների ակա-
դեմիայում, պատրաստվում են Համապատաս-
խան նյութեր, հրատարակություններ։ Այս 
հարցում հիմնականն այն է, որ այդ նպատա-
կով տարվող աշխատանքը, որի մեջ ընդգըրկ֊ 
ված են տասր կազմակերպություն, կոորդի֊ 
նացվիւ իսկ հատկացված ոչ մեծ միջոցները 
ծախսվեն արդյունավետ և ռացիոնալ։ 

Ժողովում գիտական դեկուցումներով Հան֊ 
դես եկան ՀԽՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ IV. Ռ. 
վարսամովը , (Հի ի բառական մաթեմատիկայի՝. 
որպես ինֆորմատիկայի տեսական բազայի 
զարգացման մեթոդաբանական առանձնահատ֊ 
կություններըյ») և Ս. 4 . Գրիէյորյանր (՛Ընդեր-
քում թաքնված Հանքավայրերի երկրա քիմիա֊ 
կան մեթոդների գիտական Հիմունքներր*) ։ 

Տարեկան ժողովու մ տեղի ունեցավ Հան֊ 
րապետոկթյան գիտությունների ակադեմիայի 
պատվավոր պարգևների Հանձնման Հանդիսա֊ 
վոր արարողություն։ ոՄեծարման գրովս պար֊ 
գևատրվեցին ՀԽՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Դ. Ղ.ա-
րիրյանը և Գ. Ջահուկյանը: (г Վաստակագիրս 
ստացան ակադեմիայի թւքթակից անդամներ 
Ո՛. Սւոամըոլցյանր, Ս. Արևշատյանը, գիտու-
թյան դոկտորներ Է. Վարդանյանը. Մ. Զսւդո-
յսւնը, Գ. Ապրիկյսւնր, Մ. Սսւրյանը: Մի 
խումբ գիտնականների Հանձնվեց * Գովեստա֊ 
դիր»։ 

ժողովէI քննարկեց ՀԽՍՀ ԳԱ կանոնադրու֊ 
թյան մեջ փոփոխություններ մտցնելու Հարցը, 
ինչպես նաև ԳԱ նախագահության ընտրու-
թյունների կանոնակարգը։ 




